
 

 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
  

 
 
 
 
Commissie wonen en Rijksdienst 
 
Betreft: ronde tafelgesprek over renovatie Binnenhof 
 
 
 
 
 
Geachte Commissieleden,  
 
Graag geef ik gehoor aan uw uitnodiging om deel te nemen aan voornoemd ron-
detafelgesprek. Als architect van de nieuw- en verbouw van een aanzienlijk deel 
van de Binnenhofbebouwing stel ik een intensieve betrokkenheid bij de voorlig-
gende renovatieplannen zeer op prijs.  
 
Graag ga ik daarbij kort in op de punten uit de brief van de minister voor Wonen 
en Rijksdienst d.d. 25 september 2015. 
 
Noodzaak volledige en integrale renovatie 
Over de noodzaak van deze ingrijpende renovatie vermag ik geen oordeel te heb-
ben wegens gebrek aan gedetailleerde informatie daarover. De overmacht aan 
deskundigheid die zich achter dit advies heeft geschaard neemt bij mij alle twijfel 
weg over de serieuze onderbouwing daarvan, zowel van het gestelde budget als 
van de geprognosticeerde sluitingsperiode.  
Deze deels intuïtief gevormde reactie wordt mede ingegeven door mijn langdurige 
en intensieve bemoeienis met de Tweede Kamer als belangrijke Binnenhofgebrui-
ker. Vanuit mijn duurzame rol als architect zijn mij de ambities bekend die met 
betrekking tot beveiliging en publiekstromen bij de Kamer een voortdurend punt 
van zorg vormen. In het licht van hoogwaardige oplossingen voor deze complexi-
teiten lijken de gemaakte inschattingen in tijd en geld realistisch.  
 
Reikwijdte renovatie 
In deze passage zit zonder twijfel de crux van de gehele aanpak. De ambities van 
de Kamer op dit punt zullen zoals in de brief wordt aangegeven via kritische 
toetsing tot een functioneel programma van eisen dienen te worden geformu-
leerd.  
Deze uitlating doet sterk denken aan de planfase in 1980 voor de Tweede Kamer. 
In die periode werden zowel het oorspronkelijke programma van eisen van de 
Kamer alsook de stedenbouwkundige randvoorwaarden en contouren aan een 
nieuw grondig onderzoek onderworpen. Door middel van een door mij gestruc-
tureerde modellenstudie is het toen gelukt om tot een voor de Kamer én de 
Rijksgebouwendienst bevredigend basismodel en programma van eisen te ko-
men. Deze voorstudie heeft er mede toe geleid dat de hierop volgende ontwerp- 
en bouwfasen zonder noemenswaardige hindernissen konden worden uitge-
voerd.  
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Uitvoeringsduur renovatie 
Zonder over meer gedetailleerde informatie te beschikken onthoud ik mij van een 
oordeel hierover. Met name de diepgangen van functionele aanpassingen zal hier 
de onderbouwing moeten leveren voor de geraamde sluitingsperiode.  
 
Planning 
Het is mijn ervaring (zie opmerking hiervoor) dat de complexiteit van het trans-
formeren binnen een historische context zo groot is dat alleen een integrale pro-
cesaanpak kans van slagen heeft. Verwijzend naar de periode in 1980 durf ik te 
stellen dat het volgtijdelijk maken van de fasen programma van eisen in relatie 
tot het aanstellen van de architect aanzienlijke risico’s met zich meebrengt. Beter 
zou zijn om op basis van globale programmadoelen de uitwerking daarvan in 
samenspel met de architect te doen.  
Het gebouwensemble levert uit zijn eigen aard nu eenmaal kansen en beperkin-
gen die onmogelijk allemaal in de abstractie van een programmafase kunnen wor-
den voorzien.  
Minimaal zullen deze fasen fors dienen te overlappen. Beter zou zijn deze te 
integreren. 
 
Communicatie met de omgeving 
In verhevigde mate geldt hier het betoog zoals hiervoor onder planning gepo-
neerd. De architect hoort in het rijtje partners thuis om de kansen voor deze 
doelstelling zo integraal en optimaal mogelijk in te vullen. 
 
 
Geachte Commissieleden,  
 
In een tweetal bijlagen treft u een onderbouwing aan van mijn motivatie om u in 
deze opgave van dienst te zijn.  
 
Allereerst een overzicht van de door u en/of door de Rijksgebouwendienst opge-
dragen werkzaamheden aan de Architekten cie. ten behoeve van het Kamerge-
bouw. Een aantal belangrijke onderwerpen is daarbij nooit tot uitvoering geko-
men, zoals: 

- Vierstromenbeleid 
- Derde entree Hofplaats 
- Bovenhuis 
- Plenaire zaal aanpassing 

 
De tijdens deze ononderbroken periode opgedane ervaring, studies, documenten 
en dossiers zijn als input bruikbaar en beschikbaar evenals de bemensing, de 
kennis en ervaring bij de Architekten Cie. 
  
Als tweede bijlage is een opsomming van verwante projecten van mijn hand.  
 
Ik vertrouw u met de hierbij geboden inzichten en informatie van dienst te zijn.  
 
Met vriendelijke groet,  
 
 
 
 
ir. P.B. de Bruijn 
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